
Van: Sander Van den raadt [mailto:sandervandenraadt@yahoo.com]  

Verzonden: donderdag 4 mei 2017 9:57 

Aan: Griffiebureau 
CC: Albert Keevel; Jac Amand; TROTS Haarlem 

Onderwerp: art 38 vragen Trots Haarlem nav Gespreksverslag RIVM erkent: rubbergranulaat-rapport 
onvolledig 

 

 
 

 

Beste griffie 

 

Naar aanleiding van onderstaande binnengekomen mail over het gespreksverslag van het 

RIVM over rubbergranulaat 

heeft Trots Haarlem wat vragen: 

 

1 Wat vindt het college van de mail en hetgeen er in beschreven wordt ? 

2 Nu het RIVM zegt 30 van de 60 toxische stoffen onderzocht te hebben, maar de andere 30 

niet. En zegt dat t handig is als er voor de andere 30 toxische stoffen die in sbr 

rubbergranulaat zitten ook normen komen, 

En nu t RIVM zegt geen onderzoek naar mengseltoxiciteit te hebben gedaan en alle andere 

punten die worden genoemd 

 

3 Heeft dit dan nog invloed op het beleid met betrekking tot rubbergranulaat of de uitvoering 

van dit beleid? 

4 Zo ja, op welke manier en wat zijn dan de gevolgen 

5 Zo nee, waarom niet? 

 

6 Staat het college nog steeds achter hun beginstandpunt tav de risico's van het spelen op 

kunstgras met rubbergranulaat? 

 

7 Wat is het huidige college standpunt TOV rubbergranulaat na het lezen ? (Gaarne een 

uitgeschreven antwoord) 

 

Met vriendelijke groet 

Sander van den Raadt 

Trots Haarlem 

 

Verzonden via Yahoo Mail op Android 

Op wo, mei 3, 2017 om 19:33  
RIVMerkent: rubbergranulaat-rapport onvolledig 
Zorgwekkende openheid 

Het begrip ‘verwaarloosbaar gezondheidsrisico’ waar beleidsmakers hun keuze voor 
voortdurende toepassing van SBR op kunstgrasvelden op baseren, geldt niet voor alle 

https://overview.mail.yahoo.com/mobile/?.src=Android


gezondheidsrisico’s. Het RIVM bevestigt dit in een gesprek - en bijgesloten gespreksverslag 
- van een bijeenkomst tussen RIVM en een bezorgde ouder.  

Het baart ons ouders, verenigd in Komvandatgrasaf, grote zorgen dat de conclusie ten 
aanzien van één gezondheidsrisico door beleidsmakers getransponeerd wordt naar alle 
gezondheidsrisico’s. De toxische stoffen, die SBR bevat, zoals hormoonverstorende ftalaten 
en fenolen als BPA worden immers in verband gebracht met immuunziektes, negatieve 
invloeden op de voortplanting, het endocrinologisch en neurologisch systeem. Deze 
gezondheidsrisico’s zijn minstens zo erg als kanker en gezien de ernstige aard van deze 
mogelijke gezondheidsrisico’s achten wij het onverantwoord dat met gebruik van 
gemeenschapsgelden de toepassing van SBR wordt voortgezet. 

Nu er een renovatiegolf op handen is (SBR is sinds 2001 ingevoerd), is het gebruik van 
rubbergranulaat niet meer te verantwoorden. Te meer omdat alternatieven beschikbaar zijn, 
die niet de toxische stoffen van SBR bevatten en derhalve ook de niet onderzochte 
gezondheidsrisico’s uitsluiten.  Deze alternatieven zijn op sporttechnische eigenschappen 
eveneens goedgekeurd met certificaten van KIWA/ISA.  

De Gemeente Den Haag heeft sinds 2007 het gebruik van SBR afgestoten en heeft ruime 
ervaring opgebouwd met alternatieven. Sinds 2016 zijn alle 80 velden ingestrooid met kurk 
van 1-2mm diameter, afkomstig van de schors van de kurkeik.  

In de bijlage treft u het volledige gespreksverslag, goedgekeurd door Loek Stockx, Chief 
Strategist van het RIVM. Hieronder de belangrijkste - schokkende - verhelderingen op een rij.  

 Het begrip verwaarloosbaar risico past het RIVM enkel toe in relatie tot de ziekte 
kanker. 

 Het RIVM geeft toe geen onderzoek te hebben verricht naar effecten van SBR op 
immuunziekten, hormoonverstorende huishouding en neurologische huishouding. 
Uitspraken hierover baseert ze op literatuuronderzoek. Het RIVM heeft geen 
epidemiologisch onderzoek verricht noch heeft het urine- of bloedmonsters 
afgenomen en bestudeerd. 

 De blootstellingsroute van nanodeeltjes, die ontstaan door erosie van SBR, is niet 
door het RIVM bestudeerd, terwijl deze de darm- en celwand kunnen penetreren. 

 In het licht van openbare, gemeentelijke trapveldjes, gebruik door scholen 
kinderopvang, BSO’s en Cruyff Courts is het zorgwekkend dat het RIVM toegeeft 
geen onderzoek te hebben gedaan naar gezondheidsrisico’s voor kinderen, door 
spelen op SBR.  

 In de monsters SBR-rubbergranulaat heeft het RIVM 60 chemische stoffen 
gevonden, waarvan er circa 30 van zijn onderzocht.  

 Het RIVM acht het zinvol ook normen te stellen voor de andere aangetroffen 
chemische stoffen – naast het verstrengen van de norm voor PAK’s. 

 Het RIVM geeft aan dat de norm voor Bisphenol-A een factor 10 lager kan en acht 
het zinvol om de internationale norm voor deze stof te herbeoordelen. 

 Mengseltoxiciteit is niet door het RIVM onderzocht, daar ze het duiden als een 
ingewikkeld en duur onderzoek dat niet op korte termijn uitgevoerd kan worden.  

 Men duidt wederom aan dat zink schadelijk is voor het milieu. 

 
Over komvandatgrasaf 
Na de uitzending ‘Gevaarlijk Spel’ van Zembla dat op 5 oktober 2016 is uitgezonden besloten vier 
voetbalvaders van het Friese SC Leovardia het facebook-platform komvandatgrasaf op te richten. 
Inmiddels telt het initiatief ruim 900 vind-ik-leuks en 1000 volgers door heel Nederland. 
 

---------- Doorgestuurd bericht ---------- 



Van: Rick Trommelen [mailto:rick.trommelen@rivm.nl ]  

Verzonden: dinsdag 4 april 2017 11:38 
Aan: Groenen 
Onderwerp: Document-290317 Bijeenkomst RIVMopmerkingenRIVM 

Geachte mevrouw Groenen,  
 
Hierbij het gespreksverslag van de onlangs gehouden bijeenkomst, met de comments en 
verduidelijkingen van het RIVM.  
 
Het document 'Bijeenkomst RIVMopmerkingenRIVM' vindt u hieronder.  
 
 

 
Met vriendelijke groet, 
 
Loek Stokx 
 
Rijksinstituut voor Volksgezondheid en Milieu 
Postbus 1 (pb83) 
3720 BA Bilthoven 
tel 030 274 3039 / 06 5335 2105 

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht 
abusievelijk aan u is verzonden, wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verwijderen. Het 
RIVM aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard ook, die verband houdt met risico's verbonden 
aan het elektronisch verzenden van berichten. 
www.rivm.nl De zorg voor morgen begint vandaag  

This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message was 
sent to you by mistake, you are requested to inform the sender and delete the message. RIVM accepts no liability for 
damage of any kind resulting from the risks inherent in the electronic transmission of messages. 
www.rivm.nl/en Committed to health and sustainability 

 

 

--  

Siu Lie Tan  

 

m: +31 6 16208784 

e : siulie.tan@gmail.com  

 

mailto:rick.trommelen@rivm.nl
http://www.rivm.nl/
http://www.rivm.nl/en
mailto:siulie.tan@gmail.com


Bijeenkomst	RIVM	(versie	met	comments	van	het	RIVM)	

29-03-2017	

Bespreken	Rapport	RIVM	en	uitzendingen	Zembla	inzake	Rubbergranulaat	

	

Aanwezig	RIVM	

-Chief	Strategist	RIVM,	de	heer	L.	Stokx	

-Hoofdstafeenheid	Communicatie,	mevrouw	M.	Pasman	

-Hoofd	afdeling	consumenten-	en	productveiligheid,	mevrouw	J.	Herremans	

	

Aanwezig	namens	ouders	

-Mevrouw	C.	Groenen	

	

Op	deze	avond	is	er	in	Bilthoven,	in	het	pand	van	het	RIVM	een	ruimte	gereserveerd	waar	partijen	
elkaar	ontmoeten.	Met	de	heer	Stokx	is	al	contact	gelegd	met	ouder(s)	tijdens	de	eerste	
ouderparticipatie	in	November	2016.	Bij	deze	bijeenkomst	is	Mevrouw	Pasman	aangeschoven	samen	
met	haar	collega	mevrouw	Herremans.			Vanavond	is	de	mogelijkheid	om,	zoals	ouder	het	noemt,	de	
open	einden	te	benoemen	van	de	onderzoeken,	de	mogelijke	risico’s	van	SBRgranulaat	voor	de	Mens	
in	kaart	te	brengen	en	de	stand	van	zaken	in	de	praktijk	ten	aanzien	van	het	Milieu	waar	de	
aanwezige,	reeds	bewezen	risico’s	wel	zijn	beschreven.		

Ook	RIVM	heeft	vragen,	vooral	op	gebied	van	communicatie	van	het	RIVM.	Zij	geven	aan	dat	deze	
vragen	aan	het	einde	aan	bod	zullen	komen.	

	

1. Wat	is	SBRrubbergranulaat.	Wat	is	de	herkomst,	wat	is	er	versnipperd	in	de	fabrieken.			

Antwoord	

Bestaat	voornamelijk	uit	gebruikte	autobanden.	(	Echter	zijn	er	ook	stoffen	gevonden	die	niet	in	
autobanden	zitten	(bv	ftalaten/	-	de	heer	prof	J.	Noordermeer	UT).	Er	zitten	ook	andere	producten	in,	
zoals	pakkingen	volgens	het	EPHA	rapport.	RIVM	is	niet	bij	de	bron	geweest.	Het	is	niet	bekend	wat	er	
in	de	fabrieken	versnipperd	wordt.	Dat	is	ook	niet	onderzocht.	Was	de	vraag	ook	niet	aan	RIVM.	Er	is	
gekeken	naar	het	SBRgranulaat	wat	op	de	velden	ligt.	Dat	granulaat	is	onderzocht	en	bestaat	uit	ca	
60	chemische	stoffen,	waarvan	er	ca	30	zijn	onderzocht.		

Als	de	norm	wordt	bijgesteld	voor	PAKs	kun	je	je	afvragen	of	dat	voldoende	is,	omdat	er	in	granulaat	
ook	andere		stoffen	zitten.	Voor	deze	stoffen	kan	het	ook	zinvol	zijn	om	normen	op	te	stellen,	om	te	
voorkomen	dat	deze	stoffen	in	een	te	hoge	concentratie	aanwezig	zijn.	

	

	

	

Loek Stokx� 3-4-17 17:24

Joke Herremans� 31-3-17 14:18

Joke Herremans� 31-3-17 14:18

Joke Herremans� 31-3-17 14:18

Comment: Deze	opmerking	is	van	mevrouw	
Groenen	en	hoort	dus	bij	haar	vraag	en	niet	bijj	het	
RIVM	antwoord	

Deleted: nog	vele	

Deleted: andere

Deleted: 	inzitten



	

a. Wie	is	er	verantwoordelijk	voor	Milieu?	

Antwoord	

De	controle	van	de	producten	en	fabrieken	ligt	in	handen	van	NVWA	‘Nederlandse	Voedsel	en	
Warenautoriteit’	of	ILT	‘Inspectie	Leefomgeving	en	Transport’.	Net	zoals	de	handhaving	tav	gebruik	
SBR	bv	op	gebied	van	aanleg	van	de	SBRvelden.	ILT	kent	het	(SBR)	rapport	van	RIVM	(zinkuitloging).	
ILT	is	betrokken	geweest	bij	het	bemonsteren	van	de	velden	met	RIVM	eind	vorig	jaar.	Wanneer	zij	
vermoeden	hebben	dat	het	milieu	geschonden	wordt	kunnen	zij	dat		gaan	onderzoeken.	De	ILT	maakt	
hierin	haar	eigen	keuzes,	de	omvang	van	het	eventuele	risico	heeft	invloed	op	deze	keuze	Het	
hoofdstuk	Milieu	wordt	zo	‘afgesloten’	en	wil	ouder	met	ILT	bespreken.	Er	is	afgesproken	dat	ouder	
de	contactpersoon	van	ILT	krijgt	zodat	zij	contact	kan	zoeken.		

	

2. Heeft	u	onderzoek	gedaan	naar	kinderen	die	spelen	op	de	SBRvelden,	anders	dan	sporten	

Antwoord	

Nee,	dat	is	een	heel	moeilijk	onderzoek	wat	niet	eenvoudig	is	uit	te	voeren.	Zo’n	onderzoek	wordt	wel	
uitgevoerd	in	Amerika	momenteel	en	afgerond	dit	jaar.	Dat	volgt	RIVM	op	de	voet.	Ouder	krijgt	link	
van	onderzoek	zodra	dit	beschikbaar	is.	

	

3. Wat	wordt	er	bedoeld	met	verwaarloosbaar	gezondheidsrisico.	Welke	Ziekte(n)	heeft	u	
onderzocht	naast	Kanker.	Heeft	u	ook	onderzocht	op	bijv.	immuunziekten,	hormoon	
verstorende	huishouding,	neurologische	huishouding	(zink).	

Antwoord	

Het	begrip	verwaarloosbaar	risico	wordt		gebruikt	in	relatie	tot	de	ziekte	Kanker.	Bij	de	overige	
ziekte(n)	is	er	gekeken	naar	de	bestaande	kennis	over	de	blootstellingshoeveelheden	waarbij	
schadelijke	effecten	kunnen	optreden.	Er	is	door	het	RIVM	geen	onderzoek	uitgevoerd	met	mensen/	
kinderen.	RIVM	heeft		gebruik	gemaakt	van	wetenschappelijke	literatuur	(wereldliteratuur)waarin	
dierproeven	en	epidemiologisch	onderzoek	is	beschreven.			

	

4. U	heeft	geen	extra	Risicofactor	meegenomen	wat		betreft	Bisfenol	A	(BPA).	Wat	is	daar	de		
reden	van?	

Antwoord	

RIVM	denkt	aanwijzingen	te	hebben	dat	norm	lager	kan	zijn.	In	rapport	is	gebruik	gemaakt	van	
internationale	norm.	Er	is	geen		‘nieuwe’	normt.		RIVM	denkt	dat	een	herbeoordeling	van	de	internationale	
norm	voor	BPA	zinvol	is	omdat	deze	mogelijk	een	Factor	10	lager	kan,	maar	dat	moet	eerst	
internationaal	afgesproken	worden.		

	

5. En	wat	betreft	Zink,	deze	stof	schijnt	bv	op	Neurologisch	vlak	schadelijk	te	kunnen	zijn.	

Antwoord	
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Zink	is	in	het	verleden	zeer	uitgebreid	onderzocht	en	daar	is	de	conclusie	uit	gekomen	dat	dit	
schadelijker	is	voor	het	Milieu	dan	voor	de	mens.		

	

	

6. Heeft	u	meegenomen	dat	het	gruis	van	SBR,	het	materiaal	erodeert,	via	de	darmwand	het	
lichaam	binnenkomt.	Heeft	u	gekeken	naar	de	Nanodeeltjes?	

Antwoord	

Er	is	niet	afzonderlijk	gekeken	naar	blootstelling	aan	nanodeeltjes.	In	het	RIVM	onderzoek		
isuitgegaan	van	een	grotere	blootstelling	dan	wij	in	de	praktijk	verwachten.	t	

	

7. Heeft	u	gekeken	naar	de	nanodeeltjes?	

Antwoord	

Er	is	niet	specifiek	gekeken	naar	de	nanodeeltjes.	Wij	denken	dat	dit	ondervangen	is	in	onze	
methodes.	

		

8. Wat	zou	u	voor	onderzoek	naar	SBR	willen	doen	als	daar	de	mogelijkheid	toe	zou	zijn	

Antwoord	

Geen	epidemiologisch	onderzoek.	Dat	is	heel	lastig	te	monitoren.	Het	onderzoek	verbreden	op	gebied	
van	immuunziekten	(niet	alleen	tav	SBR)	

	

9. Heeft	u	de	combinatie	van	de	stoffen	in	SBR	onderzocht	

Antwoord	

Hier	is	veel	van	onbekend.	Het	is	ingewikkeld.	Waar	mogelijk	is	in	het	onderzoek	wel	de	blootstelling	
aan	verschillende	stoffen	gecombineerd	(o.a.	PAKs,	ftalaten,	benzothiazolen).	Een	onderzoek	is	wel	
gedaan	door	Prof	de	Boer	(zebravissen).	Zo’n	onderzoek	is	een	mogelijkheid,	weer	een	nieuw	begin.	
De	bevindingen	van	het	onderzoek	van		Prof	de	Boer	zijn	echter	moeilijk	te	interpreteren.	Zo	is	
bijvoorbeeld	van	Zink	bekend	dat	het	heel	schadelijk	is	voor	dieren	die	in	het	water	leven.	Onderzoek	
naar	de	combinatie	van	stoffen		kan		niet	op	korte	termijn.	Is	ook	duur	onderzoek.	

	

10. Laatste	vraag	betreft	een	behandeling	van	gebruikte	autobanden	door	RIVM	tegen	de	
tijgermug	een	aantal	jaren	geleden.	Zijn	deze	stoffen	ook	terug	te	vinden	op	SBRvelden?	

Antwoord	

Dat	wordt	uitgezocht	intern	bij	RIVM	en	teruggekoppeld.		

	

Actielijst	
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RIVM	geeft	ouder	terugkoppeling	over:	

1. Contactpersoon	ILT	
2. Link	naar	onderzoek	Amerika	naar	onderzoek	dat	gaande	is	over	spelen	en	blootstelling	op	

SBRgranulaat		
3. Ouder	krijgt	nog	terugkoppeling	over	evt	gevolgen	behandeling	tijgermug	

		

NB:	

Het	RIVM	gaat	na	of	en	zo	ja	waarom	de	foto,	die	is	afgebeeld	op	de	voorkant	van	het	
rapport	over	rubbergranulaat,	bewerkt	zou	zijn	door	het	stockbureau	waar	wij	de	foto	van	
hebben	betrokken.	Zodra	we	meer	weten	hierover,	koppelen	we	dit	terug.		
	

	







 


